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Uw kenmerk 

Geachte heer, mevrouw, 

Hierbij bieden wij u ons antwoord aan de door de heer Sijbolts van de Stadspartij en de 
heer Bolle van het CDA gestelde vragen over het gebruik van rubbergranulaatkorrels op 
kunstgrasvelden. 

1. Welke risico's ziet het college en waarom Is het college van mening dat de 
betreffende velden veilig bespeelbaar zijn? 

Het college baseert zich op onderzoek van het RIVM. Daaruit komt voort dat er geen 
gezondheidsrisico's zijn. Het RIVM heeft begin dit jaar nogmaals kritisch gekeken naar 
het onderzoek en zag op basis daarvan geen reden om anders te oordelen. Het instituut 
heeft 6 oktober j l opnieuw bevestigd dat er weliswaar pak's uit rubbergranulaat kunnen 
vrijkomen, maar dat er geen aanwijzingen zijn dat dit leidt tot een gezondheidsrisico voor 
de sporters op kunstgrasvelden. Ook de GGD Groningen adviseert de gemeente 
Groningen om de risicobeoordeling van het RIVM als leidraad te gebruiken. Het college 
sluit zich aan bij het RIVM, de KNVB en GGD. We hebben wel zorgen en zijn daarom 
blij dat de minister het initiatief heeft genomen om snel onderzoek te doen. 

2. Kan het college aangeven hoeveel kunstgras(sport)velden in de gemeente 
Groningen zijn bedekt met rubbergranulaatkorrels? 

Dat zijn 23 volledige kunstgras(sport)velden en 6 halve velden. 

3. Zijn er naast sportvelden ook andere velden bestrooid met 
rubbergranulaatkorrels? 

Ja, een trapveldje aan het Kooijkersplein (Oosterpark) en een trapveldje bij basisschool de 
Swoaistee in Lewenborg. We hebben nadere info ingewonnen bij het RIVM/GGD. 
Daaruit blijkt dat er geen acuut gezondheidsgevaar is voor kinderen die spelen op een 
trapveldje. Bekend is dat op speelplaatsen in de stad gewerkt wordt met rubberen tegels. 
Het gaat hier over een minder intensief gebruik en een minder intensief contact met 
rubber dan op de sportvelden waar losse korrels liggen. Derhalve laten we de rubberen 
tegels buiten deze beantwoording. 



Bladzijde 2 van 3 

4. Zijn er bij het college situaties bekend van gezondheldsklachten die te 
relateren zijn aan kunstgrasvelden binnen de gemeente Groningen? 

Nee, deze zijn niet bekend. 

5. Heeft het college overwogen om zelf onderzoek te laten uitvoeren naar de 
gezondheidsrisico's? Zo nee, waarom niet? 

We hebben overwogen om lokaal onderzoek te doen, de GGD heeft daar ook een 
suggestie voor gedaan. Omdat de minister zich nu hard heeft gemaakt voor een snel 
landelijk onderzoek, hebben we geconcludeerd dat het beter is daarbij aan te sluiten. 
Eigen onderzoek neemt ook tijd in beslag en landelijk onderzoek is meer representatief 
Het betreft namelijk hetzelfde materiaal. 

6. Acht het college op korte termijn aanvullende maatregelen nodig om de 
gezondheidsrisico's voor met name kinderen te verkleinen aangezien er geen 
onderzoek is gedaan naar de gevolgen van blootstelling aan 
rubbergranulaatkorrels bij kinderen. 

Volgens de GGD is het niet aangetoond dat er verschil is tussen effect op kinderen en 
ouderen. Het risico van een stof wordt bepaald door de eigenschappen van de stof en de 
mate waarin iemand wordt blootgesteld aan de stof. 
Wij volgen het advies van RIVM en GGD in afwachting van de uitkomsten van het 
onderzoek dat nu in opdracht van het ministerie is gestart. Het laat onverlet dat clubs hun 
eigen verantwoordelijkheid kunnen nemen en zelf maatregelen nemen. Dit doen sommige 
clubs reeds. Daarnaast verstrekken wij zoveel mogelijk informatie aan gebruikers van 
sportparken maar ook buurt- en wijkorganisaties. Ook via de social media communiceren 
wij volop. 

7. Ziet het college, los van het aangekondigde onderzoek, mogelijkheden om het 
rubbergranulaat te vervangen door kurk, of ziet het college andere 
mogelijkheden voor vervanging? 

Wij dringen bij de Vereniging Sport en Gemeenten aan op het verbreden van het 
onderzoek ook naar andere infills om zo een goed beeld te krijgen van wat echt veilig is. 
Op dit moment hebben we de mogelijkheid te experimenteren met een ander infill 
materiaal dat in Duitsland wordt gebruikt. Wij willen eerst nog achterhalen of er al een 
keurmerk (milieu en gezondheid) is voor dit materiaal. Als dit voldoende garanties geeft 
dan gaan wij in overleg met een voetbalclub, een pilot starten. Wij willen deze pilot doen 
om het materiaal te toetsen op technische voetbalkwaliteit. Dit stelt ons in staat om in de 
toekomst sneller in te spelen op een andere vorm van infill. Mocht uit dit onderzoek lets 
positiefs komen dan informeren wij u hierover. 



Bladzijde 3 van 3 

8. Is het college het met de partijen eens dat er scenario's klaar zouden moeten 
liggen die snel kunnen worden uitgevoerd, voor het geval de uitkomsten van 
het aangekondigde aanvullend onderzoek negatief zijn? 

Ja, wij denken ook zelf na over mogelijke scenario's aansluitend op landelijke scenario's. 
Wij gaan de lokale situatie zo goed mogelijk in kaart brengen zodat we adequaat kunnen 
reageren als blijkt, dat het RIVM onderzoek tot andere conclusies komt. 

Met vriendelijke groet, 
burgemeester en wethouders van Groningen, 

de burgemeester, 
Peter den Oudsten 

de secretaris, 
Peter Teesink 



VRAGEN van de fracties van Stadspartij en CDA Bijiage 

De afgelopen dagen is er maatschappelijke onrust ontstaan over de gezondheidsrisico's van 
kunstgrasvelden die bestrooid zijn met rubbergranulaatkorrels. Aanleiding van deze onrust is 
de uitzending van het televisieprogramma Zembia, van woensdag jongstleden. In deze 
uitzending worden grote vraagtekens geplaatst bij het onderzoek dat is uitgevoerd in opdracht 
van het RIVM naar de gezondheidsrisico's van het gebruik van rubbergranulaatkorrels op 
kunstgrasvelden. 
Het RIVM adviseert ouders om kinderen niet te laten spelen met de rubberen korrels van een 
kunstgrasveld. Ook wordt aanbevolen om na het sporten op kunstgras te douchen en schone 
kleren aan te trekken. 

In de uitzending van Zembia wordt het onderzoek, wat in 2006 is uitgevoerd, ernstig in twijfel 
getrokken. Dit onderzoek ging over de effecten op de gezondheid, door het gebruik van 
rubbergranulaatkorrels op kunstgras. In de uitzending is sprake van mogelijke giftige stoffen 
en stoffen die kankerverwekkend kunnen zijn en wordt gewezen op de gezondheidsrisico's, 
met name voor kinderen. 

Het college melde voorafgaand aan de bewuste uitzending van Zembia, in de commissie 
Onderwijs en Welzijn, de ontwikkelingen en onderzoeken nauwiettend in de gaten te zullen 
houden en het aanvullende onderzoek af te wachten. 
In antwoord op een vraag van Dhr. Bolle gaf het college aan te vermoedden dat op alle 
kunstgrasvelden in Groningen rubbergranulaatkorrels gebruikt zijn. 

De Stadspartij en het CDA maken zich zorgen over de gezondheidsrisico's en onrust die is 
ontstaan na de uitzending van Zembia en hebben daarom de volgende vragen aan het 
college: 

1. Welke risico's ziet het college en waarom is het college van mening dat de 
betreffende velden veilig bespeelbaar zijn? 

2. Kan het college aangeven hoeveel kunstgras(sport)velden in de gemeente Groningen 
zijn bedekt met rubbergranulaatkorrels? 

3. Zijn er naast sportvelden ook andere velden bestrooid met rubbergranulaatkorrels? 
4. Zijn er bij het college situaties bekend van gezondheldsklachten die te relateren zijn 

aan de kunstgrasvelden binnen de gemeente Groningen? 
5. Heeft het college overwogen zelf onderzoek te laten uitvoeren naar de 

gezondheidsrisico's? Zo nee, waarom niet? 
6. Acht het college op korte termijn aanvullende maatregelen nodig om de 

gezondheidsrisico's voor met name kinderen te verkleinen aangezien er geen 
onderzoek is gedaan naar de gevolgen van blootstelling aan rubbergranulaatkorrels 
bij kinderen? 

Minister Schippers heeft het RIVM inmiddels gevraagd om nieuw onderzoek te doen, en voor 
het einde van het jaar met de resultaten te komen. 
De gemeente Reimerswaal heeft besloten dit onderzoek niet af te wachten en alle velden 
met rubbergranulaatkorrels te vervangen door velden met kurk. 



Het college stelt op de website van de gemeente Groningen: 

'De gemeente Groningen deelt uiteraard wel de hoofdconclusie van Zembia dat ersnel 
gedegen vervolgonderzoek nodig is.' 

De Stadspartij en het CDA hopen natuurlijk dat de uitkomsten van het aanvullende 
onderzoek positief zullen zijn en dat er geen sprake zal zijn van een gezondheidsrisico. Toch 
zijn wij van mening dat, mocht de uitslag van het aanvullende onderzoek negatief uitpakken, 
er snel moet worden gehandeld en maatregelen klaar moeten liggen. 

6. Ziet het college, los van het aangekondigde onderzoek, mogelijkheden om het 
rubbergranulaat te vervangen door kurk, of ziet het college andere mogelijkheden 
voor vervanging? 

7. Is het college het met partijen eens dat er scenario's klaar zouden moeten liggen die 
snel kunnen worden uitgevoerd, voor het geval de uitkomsten van het aangekondigde 
aanvullend onderzoek negatief zijn? 


